

ISSN1674-926X

CN51-1723/R

# 中药与临床

ZHONG YAO YU LIN CHUANG

主管单位：四川省教育厅 主办单位：成都中医药大学

2022  
Vol. 13 (总第073期)

PHARMACY AND CLINICS  
OF CHINESE  
MATERIA MEDICA



QK2246777

石礮製炮



ISSN 1674-926X



9 771674 926224

0.97

双月刊 2010年创刊

万方数据

# 中药与临床

双月刊

2010年创刊

第13卷第5期 总第73期

2022年9月25日出版

## 目次

### 【研究论著】

#### 品种品质

- 不同产地野生型与栽培型甘草代谢组分比较及定量分析 ..... 韩建勋, 李婷, 付萌, 等 (1)
- 黄连须根的形态组织学鉴别研究 ..... 陈诗雨, 刘晓芬, 张颖, 等 (7)
- 《中国民族药辞典》收载藏药材的品种特点研究 ..... 张敬文, 张杨柳, 付珂等 (10)
- 基于碳点的荧光传感器用于中药材中二氧化硫的快速检测 ..... 彭露琳, 杨茂桦, 张梅, 等 (15)

#### 炮制制剂

- 响应面法优化冷冻干燥西洋参制备工艺 ..... 何林, 唐馨竹, 叶洵, 等 (19)
- 建立乳块消胶囊中3种活性成分同时检测的RP-HPLC方法 ..... 张国民, 王宝锋, 赵侠 (24)
- 藏药方剂十味诃子丸HPLC指纹图谱分析及4种成分含量测定 ..... 陈逾佳, 黎世玲, 刘馨安, 等 (28)
- 藏成药“十三味榜嘎散”显微鉴别研究 ..... 连艳, 齐景梁, 黎跃成, 等 (35)
- 基于SBD-F的荧光增强型传感器用于复方氨基酸注射液中半胱氨酸的快速测定  
..... 彭露琳, 杨茂桦, 贾明艳, 等 (39)

#### 药理毒理

- 吡啶酮衍生物H64在5种种属肝微粒体中的代谢产物分析 ..... 王欢, 汤明海, 万丽 (43)
- 菟丝子-桑寄生改善小鼠卵巢储备功能及子宫内腔容受性 ..... 贺艳, 张乐乐, 陈旭佳, 等 (48)
- 基于网络药理学与分子对接及药效学验证探讨连王梔苓汤抗炎作用研究 ..... 王坤, 叶良红 (52)
- 基于网络药理-分子对接技术研究当归芍药散“异病同治”妇科疾病作用机制  
..... 朱海燕, 翁家俊, 夏路芸, 等 (59)
- 芦荟大黄素-锌(II)配合物的合成、表征及抗癌活性研究 ..... 蒋夫辰, 李学波, 吴兵, 等 (69)
- 基于网络药理学-分子对接的生地黄活血化瘀作用机制研究 ..... 杜鸿灵, 叶俏波, 彭伟, 等 (73)
- 芒硝对正常小鼠肠道菌群的影响 ..... 胡鹏, 齐路明, 张利 (78)
- 苓桂术甘汤靶向慢性心力衰竭中内质网应激的生物信息学分析 ..... 任强, 王丹鹏, 曾蕾, 等 (82)

#### 临床中药

- 浅论中药临床药师参与临床药学监护的意义 ..... 周惠, 刘佩, 冯光富 (88)
- 经方补中益气汤应用探微 ..... 任强, 张宝成, 李雪萍, 等 (94)

#### 临床药学

- 国内外儿童用药现状分析 ..... 旷吉琳, 陶孟瑶, 张婷, 等 (97)

### 【教学科研】

- 综合设计性实验模式在《中药鉴定学》实验教学中的探索——以中药材质量标准研究为实训  
..... 李学芳, 张洁, 杨枝中, 等 (100)
- 适应中医药院校“卓越医师”培养要求的开放式实践教学体系构建 ..... 谭玉柱, 初天哲, 刘芳, 等 (104)
- 中医药文化进中小学校园新模式探索 ..... 杨敏, 闵志强, 卓婧 (107)

### 【综述进展】

- 农杆菌和基因枪介导的瞬时表达方法研究综述 ..... 鲜彬, 徐翔铭, 吴清华, 等 (110)
- 肝损伤发生机制及其治疗研究进展 ..... 邓昕雨, 马骁 (118)
- 血灵芝的药理研究及其潜在应用进展 ..... 郑桢雯, 李晶晶, 张晚有, 等 (124)
- 中医药治疗月经不调的研究进展 ..... 陈艳, 王靓, 谢晓芳, 等 (129)
- 薏苡仁多糖的药理作用及应用研究进展 ..... 蒋星月, 张喻惠, 高嵩, 等 (135)

[期刊基本参数] CN51-1723/R\*2010\*b\*16\*139\*zh\*P\* ¥8.00\*20\*2022-9

英文审校: 李芸霞

# PHARMACY AND CLINICS OF CHINESE MATERIA MEDICA

Bimonthly Started in 2010, Volume 13, Number 5, Sept. 25, 2022

## CONTENTS IN BRIEF

- Comparison and quantitative analysis of metabolic components in wild-type and cultivated Gancao from different habitats ..... HAN Jian-xun, LI Ting, FU Meng, et al. (1)
- Study on morphological and histological identification of fibrous roots of Huanglian ..... CHEN Shi-yu, LIU Xiao-fen, ZHANG Ying, et al. (7)
- Study on variety characteristics of Tibetan medicinal materials recorded in the Dictionary Of Chinese Ethnic Medicine ..... ZHANG Jing-wen, ZHANG Yang-liu, FU Ke, et al. (10)
- A fluorescence sensor based on carbon dots for the rapid detection of sulfur dioxide in Chinese herbal medicines ..... PENG Lu-lin, YANG Mao-hua, ZHANG Mei, et al. (15)
- Optimization of process for freeze-drying Xiyangshen by response surface methodology ..... HE Lin, TANG Xin-zhu, YE Xun, et al. (19)
- Establishment of a RP-HPLC method for simultaneous determination of three active components in Rukuaixiao capsule ..... ZHANG Guo-min, WANG Bao-feng, ZHAO Xia (24)
- HPLC fingerprint analysis and content determination of four components of Tibetan medicine prescription Shiweihezi Pills ..... CHEN Yu-jia, LI Shi-ling, LIU Xin-an, et al. (28)
- Study on microscopic identification of Tibetan patent medicine "Shisanwei Bangga San" ..... LIAN Yan, QI Jing-liang, LI Yue-cheng, et al. (35)
- Rapid determination of cysteine in Compound Amino Acid Injection by SBD-F-based fluorescence turn-on chemosensor ..... PENG Lu-lin, YANG Mao-hua, JIA Ming-yan, et al. (39)
- Analysis of metabolite of acridone derivative H64 in liver microsomes from five species ..... WANG Huan, TANG Ming-hai, WAN Li (43)
- Tusizi-Sangjisheng improve ovarian reserve function and endometrial receptivity ..... HE Yan, ZHANG Le-le, CHEN Xu-jia, et al. (48)
- Study on the anti-inflammatory effect of Lianwangzhiqin Decoction based on network pharmacology, molecular docking and pharmacodynamic verification ..... WANG Kun, YE Liang-hong (52)
- Study on mechanism of Danggui Shaoyao powder treating different diseases with the same treatment in gynecological diseases based on network pharmacology and molecular docking ..... ZHU Hai-yan, WENG Jia-jun, XIA Lu-yun, et al. (59)
- Study on the synthesis, characterization and anticancer activity of aloe emodin-zinc (II) complex ..... JIANG Fu-chen, LI Xue-bo, WU Bing, et al. (69)
- Study on the mechanism of promoting blood circulation and removing blood stasis of Shengdihuang based on network pharmacology and molecular docking ..... DU Hong-ling, YE Qiao-bo, PENG Wei, et al. (73)
- Effect of mirabilite on gut microbiota in normal mice ..... HU Peng, QI Lu-ming, ZHANG Li (78)
- Bioinformatics analysis of Linggui Zhugan Decoction targeting endoplasmic reticulum stress in Chronic Heart Failure ..... REN Qiang, WANG Dan-peng, ZENG Lei, et al. (82)
- Preliminary comments on the significance of clinical pharmacists of traditional Chinese medicine participating in clinical pharmaceutical care ..... ZHOU Hui, LIU Pei, FENG Guang-fu (88)
- Exploration on the Application of Buzhong Yiqi Decoction ... REN Qiang, ZHANG Bao-cheng, LI Xue-ping, et al. (94)
- Analysis of current situation of pediatric drugs at home and abroad ..... KUANG Ji-lin, TAO Meng-yao, ZHANG Ting, et al. (97)
- Exploration of comprehensive design experimental mode in experimental teaching of identification of traditional Chinese medicine—Taking research on the quality standard of Chinese herbal medicines as practical training ..... LI Xue-fang, ZHANG Jie, YANG Zhi-zhong, et al. (100)
- The construction of an open practice teaching system that meets the requirements of "Outstanding Physician" training in the University of Traditional Chinese Medicine ..... TAN Yu-zhu, CHU Tian-zhe, LIU Fang, et al. (104)
- Exploration on the new model of traditional Chinese medicine culture entering primary and middle schools ..... YANG Min, MIN Zhi-qiang, ZHUO Jin (107)
- A review of the methods of transient expression mediated by Agrobacterium and particle bombardment ..... XIAN Bin, XU Xiang-ming, WU Qing-hua, et al. (110)
- Research progress on the pathogenesis and treatment of liver injury ..... DENG Xin-yu, MA Xiao (118)
- Pharmacological research and potential application progress of Amauroderma rugosum ..... ZHENG Cheng-wen, LI Jing-jing, CHEUNG Man-yau, et al. (124)
- Research progress on treatment of menstrual disorders with traditional Chinese medicine ..... CHEN Yan, WANG Liang, XIE Xiao-fang, et al. (129)
- The pharmacological action and application of Yiyiren polysaccharides: A review ..... JIANG Xing-yue, ZHANG Yu-hui, GAO Song, et al. (135)



蕘州草薜

中药与临床

Pharmacy and Clinics of Chinese Materia Medica

双月刊 (2010年创刊)  
第13卷 第5期 2022年9月出版  
(总第73期)

Bimonthly(Started in 2010)  
Vol.13, No.5, Sept.2022  
(Total Number: 73)

主管单位: 四川省教育厅  
主办单位: 成都中医药大学  
名誉主编: 王永炎  
主 编: 彭 成  
编 辑: 中药与临床编辑委员会  
出 版: 中药与临床编辑部  
(成都下汪家拐街19号, 610041)  
电 话: 028-86137393  
电子信箱: cdzhongyao@163.com  
印 刷: 四川玖艺呈现印刷有限  
公司  
发行范围: 国内外公开发行  
发 行: 中药与临床编辑部  
中国标准连续出版物号  
ISSN1674-926X  
CN51-1723/R

Director: The Education Department of Sichuan Province  
Sponsor: Chengdu University of TCM  
Honorary Editor-in-Chief: WANG Yong-yan  
Editor-in-Chief: PENG Cheng  
Editing: Editorial Board of Pharmacy and Clinics of Chinese Materia Medica  
Publishing: Editorial Department of Pharmacy and Clinics of Chinese  
Materia Medica (No.19, Wangjiaguai Street, Chengdu, P.R. China, 610041)  
Tel: 028-86137393  
E-mail: cdzhongyao@163.com  
Printing: Sichuan nine art present printing co., LTD  
Publication Scope: Public availability at Home and Abroad  
Distributor: Editorial Department of Pharmacy and Clinics of Chinese Materia  
Medica  
Periodical Registration  
ISSN1674-926X  
CN51-1723/R

每册国内定价: ¥8.00